
اسحـق ارزانـی

سخنگوی سازمان امور مالیاتی اعلام کرد :

خبر مهم سازمان امور مالیاتی برای دارندگان دستگاه کارتخوان
بنیاد مسکن اعلام کرد :

مهاجرت معکوس کنید وام ۵۵۰ میلیون تومانی بگیرید
گروه اقتصادی -سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: کسانی که فروش تک نرخ دارند یعنی کالاهایی می فروشند که نرخ یکسان مالیات ارزش افزوده 

دارند، در صدور صورتحساب نوع سه، نیازی به شرکت معتمد ندارند و رسید دستگاه کارتخوان به عنوان صورتحساب برایشان ثبت می شود.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: در راســتای پیاده سازی قانون پایانه های فروشگاهی و ســامانه مودیان حداکثر هزینه احتمالی تعویض 

کارتخوان های قدیمی با اندرویدی تا ۶ میلیون تومان برای مودیان خواهد داشت.
موحدی بکنظر در مورد مودیانی که قادر به صدور صورتحســاب الکترونیک از طریق دســتگاه های کارتخوان قدیمی خودهستند ، اعلام کرد: کسانی که 
فروش تک نرخ دارند، یعنی کالاهایی می فروشند که نرخ یکسان مالیات ارزش افزوده دارند )به طور مثال، همه کالاهایی که می فروشند مالیات ۹ درصد دارد 
یا همه آنها معاف از مالیات است( می توانند از رسید دستگاه کارتخوان خود به عنوان صورتحساب نوع سه بهره مند شوند و تکلیفی جز این نداشته باشند، چه 

خالص فروش آنها بالای ۱۸ میلیارد تومان یا کمتر از آن باشد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: کسانی که فروش تک نرخ دارند یعنی کالاهایی می فروشند که نرخ یکسان مالیات ارزش افزوده دارند، در صدور 

صورتحساب نوع سه، نیازی به شرکت معتمد ندارند و رسید دستگاه کارتخوان به عنوان صورتحساب برایشان ثبت می شود.
 مدیر کل دفتر تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی کشور درباره هزینه احتمالی تعویض کارتخوان های قدیمی با اندرویدی نیز افزود: این کار هزینه ای تا 
۶ میلیون تومان خواهد داشت. این درحالی است که برخی "شرکت های معتمد" به صورت رایگان این جایگزینی را انجام می دهند.  این مقام مسئول ارسال 

صورتحساب از طریق شرکت های معتمد به سازمان امور مالیاتی برای مودیان را رایگان و بدون پرداخت هزینه خواند.

گروه اقتصادی - در صورتی که متقاضیان با مهاجرت معکوس قصد بازگشت از شهر به روستاها را دارند بنیاد مسکن یک قطعه زمین همراه با وام ۵۵۰ 
میلیون تومانی به متقاضیان می کند. معاون بازسازی بنیاد مسکن گفت: در صورت همکاری بانک ها در پرداخت وام به متقاضیانی که مهاجرت معکوس می کنند 
تســهیلات ۵۵۰ میلیون تومان پرداخت می شــود.مجید جودی معاون بازسازی بنیاد مسکن گفت: در حال حاضر روند پرداخت تسهیلات ساخت و نوسازی 

واحدهای مسکن روستایی توسط بانک ها خوب پیش رفته است، اما هنوز کم کاری ها در این حوزه شاهد هستیم که باید اصلاح شود.
 به گفته وی بنیاد مســکن طبق دســتور وزیر راه وشهرســازی سیاســت های را برای مهاجرت معکوس به روستاها در نظر گرفته است به طوری که برای 

متقاضیانی که قصد بازگشت به روستاها را دارند اقدام به پرداخت تسهیلات ساخت ۵۵۰ میلیون تومانی می کند.
اعطای زمین رایگان و تسهیلات ۵۵۰ میلیونی به این متقاضیان

وی افزود: در صورتی که متقاضیان قصد بازگشت از شهر به روستاها را دارند بنیاد مسکن یک قطعه زمین همراه با تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی به متقاضیان 
می کند.  او یادآور شد: در صورتی که بانک ها اقدام به پرداخت تسهیلات ساخت کنند روند بازگشت متقاضیان به روستاها رونق گرفته و ما شاهد بهبود وضعیت 
مهاجرت معکوس خواهیم بود. معاون بازسازی بنیاد مسکن تاکید کرد: باید تمامی بانک ها در این زمینه همکاری کنند و دولت در صورت عدم همکاری آن ها 

اقدام به کاهش قدرت اعتبار دهی آن ها و یا افزایش سرمایه بانک های همراه کند.
 وی تاکید کرد: این تسهیلات به متقاضیان با شرایط جدید پرداخت می شود و افرادی که قصد مهاجرت معکوس دارند زمین رایگان اعطا می شود و برای 

متقاضیانی که فرم ج آن ها قرمز باشد هم این تسهیلات اعطا می شود.
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اقتصادی

گــروه اقتصادی -  حســین 
مذنب ورود ایرلاین های خارجی به 
برقراری پروازهای مسیرهای داخلی 
و ابهامات قانونی این موضوع اظهار 
داشــت: راهکارهــای قانونی این 
اقــدام و انجام برخــی از پروازهای 
داخلی توسط ایرلاین های خارجی 

پیش بینی شده است.
وی در پاســخ به این سوال آیا 
این تصمیم وزارت راه و شهرسازی 
بــرای تنبیه شــرکت های هواپیمای 
داخلی برای گرانفروشــی  های غیر 
قانونی اخیر بوده  اســت، تاکید کرد: 
بــه هر حــال مالــکان ایرلاین های 
داخلی بایــد بدانند که وزارت راه و 
شهرسازی پلن B هم برای برخورد 

با گرانفروشی دارد.
مدیــرکل بازرســی مدیریت 
عملکــرد و حقــوق شــهروندان 
وزارت راه و شهرســازی دربــاره 
اینکه چــرا پــس از موقوف الاجرا 
شــدن رای دیــوان عدالــت اداری 
نسبت به تغییر قیمت بلیت هواپیما، 
نرخ هــا کاهش پیدا نکــرد و تنها دو 
ایرلایــن دامنه مصــوب قیمت ها را 
رعایت می کنند، گفــت: با اتفاقات 
و تصمیمــات جدیــد در ســازمان 
هواپیمایی کشــوری رویه ایرلاین ها 
هم تغییر می کند. سیاست های جدید 

دولت در خصوص عرضه و فروش 
بلیــت هواپیما وارد به زودی به اجرا 

می رسد.
مذنــب ادامــه داد: اگر قیمت 
بلیــت هواپیمــا افزایش پیــدا کرد 
باید در چارچوب قانون باشــد و با 
تصمیمات شــخصی اجازه افزایش 

قیمت ها را نمی دهیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا 
قرار اســت در کمتر از یک ماه پایان 
ســال و آســتانه نوروز قیمت بلیت 
هواپیما به صورت قانونی گران  شود، 
افزود: هیــچ افزایش قیمتی مصوب 
نشــده و اگر قرار بر افزایش قیمت 
بلیت هواپیما باشــد این تصمیم باید 
در شــورای عالی هواپیمایی اتخاذ  و 

تصویب شود.        
خانــدوزی  توضیحــات 
در مورد پروازهــای داخلی با 

ایرلاین خارجی
درحالی که وزیــر راه از انجام 
پروازهای داخلی توسط ایرلاین های 
خارجی خبر داده بود اما امروز وزیر 
اقتصاد گفت: برنامه ای در کمیسیون 
های تخصصی دولــت وجود ندارد 
و وزارت راه در حــال برنامه ریزی 

است.
مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرســازی در حاشیه مراسم افتتاح 
پروژه هــای مهرآباد دربــاره ورود 
ایرلاین های خارجــی در برقراری 

پروازهای داخلی، گفت: صددرصد 
با انجام و برقراری پروازهای داخلی 
توســط ایرلاین های خارجی موافق 
هستم و در این باره توضیحاتی ارائه 

خواهم داد.
بنابراین وزیر راه و شهرســازی 
با اعلام این خبــر برنامه های دولت 
برای انجام پروازهای داخلی توسط 
ایرلاین هــای خارجــی خبر داد؛ در 
حالی که ســید احســان خاندوزی 
وزیر اقتصاد در نشست خبری خود 
»اســتفاده از ظرفیــت ایرلاین های 
خارجــی در پروازهــای داخلی« را 
تشــریح کرد و گفــت: دولت فعلًا 
در کمیســیون های تخصصی خود 
برنامــه ای برای اســتفاده از ظرفیت 
ایرلاین های خارجی در مســیرهای 
داخلــی ندارد و همــان برنامه قبلی 

دنبال می شود.
از اواســط دی ماه بــازار بلیت 
هواپیما با معضلاتی روبه رو شــده و 
مسیرهای پر تردد هوایی صد در صد 
گران شــده و ســازمانی بر وضعیت 
بازار عرضــه و خرید بلیت هواپیما 
نظارت جــدی ندارد کــه موجب 
سردرگمی و شکایت مسافرین شده 

است. 
از دی ماه کــه قیمت بلیت های 
هواپیمــا با افزایش روبه رو شــد که 
در مقابل موجب کمیاب شدن بلیت 
هواپیما در بازار شــد که پس از رأی 

دیــوان، بلیــت پروازهــای داخلی 
از ســوی شــرکت های هواپیمایی 
با افزایــش حــدود ۱۰۰ درصدی 

قیمت ها، عرضه شد.
حال براســاس این گزارش به 
نظر می رســد دو وزیر جوان کابینه 
دولت سیزدهم با اختلاف نظر مواجه 
شــدند و هر دو نظریه های متفاوتی 
را اعلام کردنــد؛ اما وضعیت فعلی 
بازار بلیت هواپیما مناســب نیست 
 و نیازمند بازرسی از سوی حاکمیت 
است. البته در این راستا )۲۲ دی ماه(، 
یک گشت بازرسی مشترک با حضور 
نمایندگان وزارت راه و شهرسازی، 
پلیــس امنیت اقتصادی و ســازمان 
تعزیــرات حکومتــی از فــرودگاه 
مهرآبــاد انجام شــده و ۹ شــرکت 
متخلف در فروش بلیت شناسایی و 
به سازمان تعزیرات حکومتی معرفی 
شــد اما این گشت حکومتی چندان 
تأثیرگذار نبود و شرکت های هوایی 
بدون توجــه همچنان بــه ادامه دار 
 بــود آشــفتگی بازار مســکن دامن 

می زنند.
البته شــرکت های هوایی اخیراً 
علاوه بر گران فروشی صد درصدی 
در لحظــه آخر اقدام بــه لغو پرواز 
می کنند بــدون هیچ گونه توضیح و 
عذرخواهی، که با انجام این کار قطعاً 

آحاد مردم را عصبانی خواهد کرد. 
ایرلاین هــا بــا انجــام چنین 

روش هایــی در برابر قانون مقاومت 
می کننــد که چنین روشــی موجب 
ســوداگری و رواج عرضــه بلیت با 

قیمت نامتعارف در بازار می شود.
پیــش از رأی دیــوان عدالت 
اداری و افزایــش قیمــت بلیــت 
پروازهای داخلی توسط شرکت های 
هواپیمایی، بازار حمل ونقل هوایی با 
کمبود یا نبود بلیت پروازهای داخلی 
مواجه شــد که به نظر می رسد چنین 
موضوعــی با هــدف و برنامه ریزی 
شده رخ داده تا مسؤولان بالادستی با 
قانون آزادسازی قیمت بلیت هواپیما 

موافقت کنند.
بــا موقوف الاجرا شــدن رأی 
دیوان عدالــت اداری، مجدد بلیت 
پروازهای داخلی کمیاب و در برخی 
از مسیرها همچنان نایاب شده است. 
همچنین معــدود بلیت های موجود 
در برخی مســیرهای پروازی نیز با 
قیمــت بالا و به صــورت »بیزینس« 

عرضه می شود.
به نظر می رســد وزیران دولت 
ســیزدهم باید به بازار بلیت هواپیما 
رسماً ورود کنند تا بساط سوداگری 
در این حوزه برچیده شود. همچنین 
با توجه به عرضه سوخت هواپیما با 
قیمت پایین به شــرکت های هوایی، 
ایرلاین هــا بهانه ای بــرای افزایش 
 قیمــت بیــش از انــدازه نخواهند 

داشت.

راهکار قانونی ورود ایرلاین های خارجی به پروازهای داخلی؛

پلنB وزارت راه برای ایرلاین های 
گرانفروش

مدیرکل بازرسی مدیریت عملکرد و حقوق شهروندان وزارت راه و شهرسازی اظهار داشت: به هر حال مالکان 
ایرلاین های داخلی باید بدانند که وزارت راه و شهرسازی پلن B هم برای برخورد با گرانفروشی دارد.

گروه اقتصادی  - سرمایه گذاری 
در بورس یکی از روش های کســب 
ســود برای افراد جامعه اســت، از 
ایــن رو بــه گفته یکــی از اعضای 
اتــاق بازرگانی ورود شــرکت های 
خصوصی به بازار ســرمایه می تواند 
عــلاوه بر ایجاد اشــتغال و ســود 
سرمایه گذاران به سازندگی کشور نیز 
کمک کند. ماه گذشته اتاق بازرگانی 
ایران با اعلام تشــکیل میز تخصصی 
فعالان اقتصادی بخش خصوصی در 

بورس از برنامه ورود شــرکت ها به 
بازار سهام و استفاده از تسهیلات بازار 
سرمایه خبر داد که باید دید نتیجه این 
موضوع در این زمان که بازار سرمایه 
نوسات مختلفی را تجربه می کند چه 

تاثیری در رشد بورس دارد.
 اهمیــت بــالای ثبــات 

شرکت ها در رشد بورس  

فرشید شــکرخدایی - رئیس 
کمیسیون ســرمایه گذاری و تامین 
مالــی اتاق بازرگانی ایــران - یکی 
از چالش های مهم بازار ســرمایه را 
دولتی بودن و عدم ثبات شرکت های 
این بــازار دانســت و گفت: حجم 
زیادی از شرکت هایی که در بورس 
فعالیت دارند تحت کنترل مســتقیم 

دولت هستند، به عنوان مثال می توان 
شرکت های پتروشیمی را نام برد که 
وقتــی با خبر افزایش قیمت خوراک 
پتروشــیمی از سوی دولت رو به رو 
می شــوند سهام آنها نزول کرده و در 
واقــع تحت تاثیر اخبــار و اتفاقات 
دولتی هســتند.به گفته وی یکی از 
مهم ترین عوامل در بورس و رشــد 

سهام ثبات شــرکت ها است که این 
ثبــات در شــرکت های خصوصی 
وجــود دارد و با توجه به اینکه یکی 
از وظایــف اتاق بازرگانی تســهیل 
شــرایط ورود بخش خصوصی به 
اقتصاد کشور است، بنابراین در این 
راستا اتاق بازرگانی می تواند با ایجاد 
شــرایط لازم فعالان اقتصادی بخش 

خصوصی و شــرکت ها را وارد بازار 
سرمایه گذاری کند.شکرخدایی بیان 
کرد: بســیاری از بنگاه های اقتصادی 
و شــرکت های متوســط و کوچک 
خصوصــی از امتیازات و نقاط قوت 
ســرمایه گذاری در بورس شناختی 
ندارنــد، لذا بــا برنامه هایــی که ما 
در کمیســیون ســرمایه گذاری اتاق 

بازرگانی داریم قصد داریم شــرایط 
ورود شــرکت های خصوصــی به 

بورس را فراهم کنیم.
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری 
و تامیــن مالی اتاق بازرگانی ایران با 
اشــاره به فرآیند طولانــی و اداری 
جذب شــرکت ها در بورس، اضافه 
کرد: بیشــتر شــرکت های متوسط 

و کوچــک خصوصــی بــا وجود 
برخــورداری از شــرایط لازم برای 
جذب در بازار ســرمایه و داشــتن 
ظرفیت هــای مدیریت ثــروت در 
بورس حضــور ندارند که در تلاش 
هستیم بتوانیم در سال جاری و آینده 

ورود آنها را تسهیل ببخشیم.
به گفته وی، ورود شرکت های 
خصوصــی به بازار ســهام می تواند 
نقش مثبتی در رشد معاملات و سود 

سهام داشته باشد.

آیا تعامل اتاق بازرگانی و فعالان بورس می تواند به رشد معاملات کمک کند؟

به نظر می رسد وزیران دولت سیزدهم باید به بازار بلیت هواپیما رسماً ورود کنند تا بساط 
سوداگری در این حوزه برچیده شود. همچنین با توجه به عرضه سوخت هواپیما با قیمت پایین 
به شرکت های هوایی، ایرلاین ها بهانه ای برای افزایش قیمت بیش از اندازه نخواهند داشت.

گــروه اقتصادی - وزیر صمت 
بــا بیان اینکه تامیــن بنزین برای تمام 
جمعیت کشور منطقی نیست، گفت: 
مگر می شود برای تمامی ۸۵ میلیون نفر 
جمعیت کشور فقط از سوخت فسیلی 
استفاده کرد و به دلایل بسیاری این امر 
منطقی نیســت؛ بنزین در حال تبدیل 

شدن به یک بن بست مطلق است.
تاکیــد دوباره وزیــر صمت بر 
استفاده از خودرو های برقی: به عنوان 
یــک معلم می گویــم الان زمان برقی 
ســازی اســت/ بنزین در حال تبدیل 

شدن به یک بن بست مطلق است
موضوع خودرو از منظر تولید و 
قیمت، از جمله چالش های اساسی در 
اقتصاد کشــورمان است، تا جایی که 
قانــون گذار در جهت تعدیل قیمت و 
افزایش عرضه خودرو به بازار، تسهیل 
واردات خودرو را در دستور کار قرار 
داد؛ هرچند روند واردات قطره چکانی 
است و عملا با این سرعت لاک پشتی، 
نباید انتظــار اثرگذاری بر قیمت ها در 
بازار خودرو داشــت.از سوی دیگر، 
وزارت صمت به عنوان متولی صنعت 
خــودرو، حمایت هــای مختلف از 
خودروسازان داخلی را مورد توجه قرار 
داده تا این خودروسازان برای افزایش 
تولید و عرضه آستین همت بالا بزنند؛ 
اما در این میان با تغییر وزیر صمت در 
خردادماه، دستور کار جدیدی از سوی 

علی آبادی وزیر جدید صمت مدنظر 
قرار گرفته است؛ رویکردی مهم به نام 

خودرو های برقی!
موضوعــی که بــا واکنش های 
بسیاری به عنوان موافق و مخالف همراه 
بوده اســت، برخی از نبود زیرساخت 
و تــوان خودروســازان داخلی برای 
ســاخت خودرو های برقی در سطح 
قابــل قبول می گوینــد و موافقانی که 
معتقدند با توجه به ناترازی گسترده و 
رو به افزایش مصرف بنزین در کشور، 
چاره ای جز توسعه خودرو های برقی 

در سطح جاده های کشور نیست.
عبــاس علی آبادی، وزیر صمت 
نیــز در ماه هــای اخیر بارهــا از لزوم 
بهــره مندی از خودرو های برقی دفاع 
کــرده و به عنوان نمونه گفته بود: »دنیا 
گیربکس اتوماتیک را کنار گذاشــته و 
در حال برقی کردن خودروهاست و ما 
تازه در حال ایجاد گیربکس اتوماتیک 
هستیم؛ این یک خطای راهبردی است 
و ما هم باید به ســمت برقی ســازی 
حرکــت کنیم.« و یــا در جایی دیگر 
تاکید داشــت: »خودروی برقی دیگر 
ماشین آینده نیست؛ ماشین روز است. 
به غیر از خودروی برقی هیچ راهکاری 
برای مشکل بنزین وجود ندارد. روزانه 
۲۳۰ میلیــون دلار برای تامین بنزین و 
گازوئیــل می ســوزانیم.« علی آبادی 
به قدری نســبت به این مســاله توجه 

دارد کــه چندی قبل در در آیین افتتاح 
نخستین خط تولید انبوه اتوبوس برقی 
گفته بود: بعد از خــودروی برقی، به 
دنبال تولید خودروی هوشمند هستیم.

تاکیــد دوباره وزیــر صمت بر 
استفاده از خودرو های برقی: به عنوان 
یــک معلم می گویــم الان زمان برقی 
ســازی اســت/ بنزین در حال تبدیل 

شدن به یک بن بست مطلق است
 الان زمــان برقی ســازی 

خودروهاست
حــال عباس علی آبــادی وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت در همایش 
بین المللی موتور های درون ســوز و 
نفــت در رابطه بــا ورود خودرو های 
برقی به بازار گفت: به هزار و یک دلیل 
می توان ثابت کرد که زمان خودرو های 
برقی است و قاطعانه به عنوان یک معلم 
می گویم الان زمان برقی سازی است. 
البته بی شــک در آینده با توسعه علم، 
فناوری ها نیز جایگزین می شوند و با 
فناوری و تکنولــوژی امروز متفاوت 
هستند.وی با اشاره به اینکه تکنولوژی 
وقتی کاملا بالغ می شود، وارد میدان و 
بازار می شود، گفت: از این فرصت ها 
باید استفاده کرد، این یک پیچ تاریخی 
اســت و مــا می توانیم به ســرعت 

فناوری ها را جبران کنیم.
 بنزین در حال تبدیل شــدن 

به یک بن بست مطلق است

وزیر صمــت با بیان اینکه تامین 
بنزیــن بــرای تمام جمعیت کشــور 
منطقی نیســت، گفت: مگر می شــود 
برای تمامی ۸۵ میلیون جمعیت کشور 
فقط از سوخت فسیلی استفاده کرد و 
به دلایل بسیاری این امر منطقی نیست. 
بنزین در حال تبدیل شــدن به یک بن 
بســت مطلق اســت و تامین منابع آن 

برای خودرو امکان پذیر نیست.
ســکاندار وزارت صمت با بیان 
اینکه خودرو هــای برقی به مراتب از 
خودرو هــای احتراقی بهتر هســتند، 
گفــت: بهترین راهکار برقی ســازی 
اســت و در ۴۰۰ کیلو وات یک درصد 
تلفات و در تبدیل انرژی فقط ۵ درصد 
تلفات داریــم. وی ادامه داد: علاوه بر 
این، در خــودروی برقی کــه امروز 
رونمایی شد به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر 
پیمایــش تنها ۱۱ کیلو وات ســاعت 
انرژی برقی مصرف می شود که هزینه 
آن حدود ۶۰ ســنت تمام اســت؛ اما 
در خودروی بنزینــی همین پیمایش 
حدود ۴ تا ۵ دلار هزینه بر خواهد بود؛ 
بنابراین، باید از این کار حمایت شود 
در صورت نبود زیرساخت ها باید آن 
را فراهم ساخت تا مانعی برای توسعه 

تحقق خودرو های برقی ایجاد نشود.
علی آبادی با اشــاره به اینکه باید 
به تکنولوژی روز دست یافت، گفت: 
دوره های فناوری، کوتاه و ۲۰ ســاله 

است و باید خود را به علم روز رسانده 
و با آن همراه شویم.

وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
در رابطــه با موتور هــا و توربین های 
ســوخت هیدروژن گفت: برای تولید 
موتور های هیدروژن، تولید سوخت 
هیدروژن هنوز تجاری نشــده و باید 
هیدروژن تولید شــود کــه ما بتوانیم 
موتور های هیدروژن سوز را متعاقب 
آن تولید کنیم. منوچهر منطقی، معاون 
حمــل و نقل و صنایع خودرو وزارت 
صمت نیز به تازگی با بیان اینکه ســال 
آینده خودرو های برقی سواری  وارد 
بازار می شود، اظهار داشت: پیش بینی 
می شــود، ســال آینده دو خودروساز 
بزرگ حدود ۲۰ تــا ۳۰ هزار خودرو 
برقــی تولید و به بــازار عرضه کنند و 
تا ســال ۱۴۰۴ نیــز در مجموعه ۱۰۰ 
هزار خــودروی برقی و هیبریدی در 
کشــور تولید شــود. وی بیان داشت: 
همان طور که گفته شــد، برقی سازی 
خودرو راهبرد وزارت صمت اســت 
که بخشــی از برقی کردن خودرو ها از 
طریق واردات و بخشــی نیز از طریق 
تولیــد داخل انجام می شــود؛ البته در 
نظر داریم تا در ابتدای راه خودرو های 
وارداتی برقی در بخش تاکســی مورد 

استفاده قرار گیرد.  
بخــش  خودروســاز   ۱۲
خصوصــی و دولتــی در صف 

تخصیــص ارز بــرای واردات 
خودرو های برقی

مدیــر طــرح خودرو های برقی 
وزارت صمت نیز روز گذشــته اعلام 
کرد که پیش بینی می شود تا قبل از عید، 
۲۵۰۰ دستگاه خودروی برقی تحویل 

ناوگان حمل ونقل عمومی شود.  
حسن کریمی ســنجری، با بیان 
مطلب فوق اظهار کــرد: تاکنون ۶۰۰ 
خــودروی برقی ترخیص شــده اند 
و ۶۰۰ خــودرو در گمــرک داریم و 
۱۵۰۰ خودرو در حال حمل هســتند 
که پیش بینی می شــود تــا قبل از عید، 
۲۵۰۰ خودروی برقی تحویل ناوگان 
حمل ونقل شــود.وی با اشاره به رفع 
موانــع واردات افزود: هر ماه شــاهد 
واردات خــودروی وارداتــی برقی 
توسط خودروســاز ها به شرط انتقال 

فناوری خواهیم بود که در همین حوزه 
شرکت های خودروساز مونتاژ می کنند 
و دو مدل خودرو در بخش خصوصی 
و دولتی در ســال آینــده با ۴۰ درصد 
ســاخت وارد بازار خواهد شد.مدیر 
طــرح خودرو هــای برقــی وزارت 
صمت ادامه داد: با چند مصوبه عرضه 
خودرو های برقــی عملیاتی خواهد 
شــد که فروش خودرو به ارگان های 
دولتی و فروش خودرو به اشــخاص 
خــارج از ســامانه یکپارچه از جمله 
آنهاست؛ مورد دوم از جمله تسهیلاتی 
اســت که برای استفاده عموم از طریق 
خودرو های برقی خواهیم داشت.وی 
خاطرنشــان کرد: دوازده خودروساز 
بخش خصوصــی و دولتی در صف 
تخصیــص ارز هســتند تــا واردات 
خودرو هــای برقی را انجــام دهند و 

بلافاصله بعد از آن عمق داخلی سازی 
را افزایش خواهیم داد. کریمی سنجری 
افزود: دو شرکت بزرگ روی موضوع 
باطری ســرمایه گذاری می کنند تا در 
همین راســتا تولید باطری گسترش 
یابد. شش شرکت دیگر هم در بخش 
تولید ایستگاه شارژ فعال شدند که بعد 
از مونتاژ، مدل های مختلف ایســتگاه 
شــارژ را تولید خواهیم کرد تا مسیری 
متوازن را با هم پیش ببریم. وی همچنین 
گفت: چین از ۲۰ ســال پیش توانست 
به سمت توسعه خودروسازی فعالیت 
کند و امروزه رقیب جدی کشور های 
مدعی تولید خودرو های برقی باشــد. 
این موضوع در کشــور ما هم می تواند 
اتفاق بیفتد به  شرط اینکه سیاست گذار 
برنامه مشــخصی برای این مســیر و 

هدف تعریف کند.

گروه اقتصــادی - عضو اتاق 
بازرگانی با اشــاره به اقدامات بانک 
مرکزی طی یک ســال گذشته برای 
کنتــرل بازار ارز تاکید کرد که تا پایان 
سال افزایشــی برای نرخ ارز متصور 
نخواهیم بود.حسین سلیمی - رئیس 
انجمن سرمایه گذاری  خارجی ایران و 
عضو اتاق بازرگانی - درباره کاهش 
قیمت دلار در هفته اخیر گفت: بانک 

مرکزی طی یک سال گذشته اقدامات 
مختلفی برای کنتــرل بازار ارز انجام 
داد که نمونه ای از این اقدامات شامل 
ایجــاد مرکز مبادله ارز و طلای ایران، 
الــزام به افتتاح حســاب ارزی برای 
دریافــت ارز بــا کارت ملی، کنترل 
نقدینگی و رساندن آن به ۲۵ درصد، 
افزایش ذخایر ارزی، آزادسازی منابع 
بلوکه شــده و اجرای سیاست تثبیت 

می شود.
وی افزود: در هفته های گذشته 
بــا رونق گرفتن تنــش و اختلافات 
سیاسی در منطقه خاورمیانه تعدادی 
از کشورها تصمیم گرفتند پای ایران را 
به این تنش ها باز کنند که خوشبختانه 
ایران به این مسئله ورود نکرد؛ اما با این 

وجــود قیمت دلار به بهانه تنش های 
سیاســی و با جوسازی های رسانه ای 
عــده ای ذینفــع به صــورت موقت 

افزایش یافت.
عضو اتاق بازرگانی با اشــاره به 
این موضوع کــه با کاهش تنش های 
سیاســی شاهد کاهشــی شدن نرخ 

دلار هســتیم، گفت: درست است که 
تنش های سیاسی در افزایش نرخ ارز 
نقش داشــتند؛ ولی نباید از اقدامات 
خوب بانک مرکزی برای کاهشــی 
شــدن  ایــن نرخ غافل شــویم. وی 
افزود: از جمله اقدامات خوب بانک 
مرکزی برای نزولــی کردن نرخ ارز، 

انتشار گواهی سپرده خاص با سود ۳۰ 
درصــد بود؛ چون به علت جذابیت و 
سود این گواهی، استقبال گسترده ای 
از آن صورت گرفت. ســلیمی تاکید 
کرد: با انتشــار گواهی سپرده خاص 
عده ای برای به دست آوردن سود ۳۰ 
درصدی پول های خود را به ســمت 

این گواهی و به نوعی تولید آورند که 
این موضوع باعث کاهش گردش پول 
در بازار ارز و طلا  شد. وی افزود: نرخ 
شکست این گواهی سپرده خاص ۱۲ 
درصد اســت؛ بنابراین به نوعی مردم 
ترجیح می دهند این پول را تا سررسید 
یک ساله نزد خود نگه دارند؛ در نتیجه 
با این اقدام نقدینگی در دســت مردم 
جمع خواهد شــد و بازدهی بانک ها 

نیز بالا می رود.
عضو اتاق بازرگانی در پایان بیان 
کرد: پول های در دست مردم به نوعی 
باعث ایجاد فشــار به بازار ارز می شد 
که خوشــبختانه ایــن پول ها جذب 
گواهی سپرده خاص شدند؛ بنابراین 
نرخ دلار در بازار ارز دوباره کاهشــی 
شد و تا پایان سال افزایشی برای نرخ 

ارز متصور نخواهیم بود.

به عنوان یک معلم می گویم الان زمان برقی سازی است

نرخ دلار تا پایان سال افزایش نمی یابد

تاکید دوباره وزیر صمت بر استفاده از خودرو های برقی:
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